
tural naţional, avînd totodată posibilitatea de a intra în contact şi cu 
experienţa altora în acest domeniu. Cu ocazia acestei reuşite întruniri 
de lucru am putut aprecia nivelul la care ne aflăm. Personal pot spune 
că faţă de acum trei ani, cind pentru mine evidenţa centralizată a pa
trimoniului cultural naţional însemna aproape o utopie, astăzi, dezide
ratul de ieri şi-a găsit împlinirea. Fireşte, îmi dau seama că odată cu 
creşterea permanentă a numărului de documente de evidenţă, se resimte 
nevoia unei cit inai bune organizări şi unor optimizări. S-a afirmat aici 
necesitatea stringentă a vocabularelor controlate, a dicţionarelor de ter
meni specifici. Daică ~n arheologie începutul a fost făcut, cred că în 
curînd şi în alte domenii se vor realiza prirrnii paşi ; mă gîndesc la 
etnografie. arte plastice, arhitectură. Consiliul Culturii şi Educaţiei So
cialiste ar trebui să coordoneze o asemenea acţiune. fu?a cum elabo
rează documente de lucru şi metodologii. tot astfel ar trebui să im
pună tematici în funcţie de priorităţile reclamate de beneficiari şi con
ducere. Această com:fătuire mi-a demonstrat .faptul că dispunem de 
nUJmeroase forţe tinere. de pasiune şi seriozitate. Iată deci un motiv în 
plus pentru a vă mulţu:ni pentru invitaţie. 

DALILA ARAMA 

Biblioteca Academiei 
Republicii Socialiste România 

O mare parte din participanţii la această foarte interesantă con
<;fătuire sînt arheologi. Ei au lansat un .semnal de alarmă legat de sal v
gardarea \·estigiilor arheologice şi, în special. a vestigiilor arheologice 
dobrogene. Este firesc, de vreme .ce întreaga Dobroge este o adevărată 
rezervaţie arheologică. Înţeleg deci că evidenţa arheologică se impune 
cu precădere. Eu aş dori însă. să aduc în atenţia dumneavoastră un do
meniu despre care aici nu s-a discutat prea mult. Mă refer la patrimo
niul de carte veche existent pe teritoriul judeţului Tulcea. Mă gîndesc, 
de fapt, la cărţile vechi româneşti şi străine care se găsesc nu numai în 
zona Tulcei ci, în toată Dobrogea. Din păcate, după cum am aflat, în 
majoritatea cazurilor, ele sînt inventiariate şi fişate de ·către muzeografi 
care de cele mai multe .ori nu sînt specialişti în domeniu. Ce se întîmplă 
cu aceste cărţi ? Cele mai multe se găsesc într-un grad avansat de degra
dări ; sînt rupte, n-au foi de titlu etc. Evidenţa acestora reclamă multă 
competenţă. Oricită bunăvoinţă ar avea un muzeograf sau un arheolog. 
nu este de-ajuns. Nu am văzut .în bLblioteca muzeului din Tulcea, dar 
nici la Constanţa „Bibliografia românească veche" a lui I. Bianu şi 
Hodoş, principala lucrare de referirnţă în domeniu. Lipsesc deci impor
tante instrumente de il.ucru. Prin urmare, şi în domeniul evidenţei cărţi! 
se impune colaborarea. După cum bine .cunoaşteţi, în anul 1978 sărbă
torim centenarul reintegrării Dobrogei. Tocmai cărţile pe care le-am 
adus în discuţie sînt cele care conţin numeroase însemnări semnificative 
pentru noi. Ele se referă îndeosebi la posesori şi cititori de carte româ-
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neasca m Dobrogea înainte de 1877. Au fost depistate cărţi slavoneşti 
din secolul al 17-lea tipărite în cele două ţări româneşti. Ele conţin, 
fapt notabil, însemnălile româneşti ale celor de aici. Ce se întîmplă cu 
aceste cărţi şi fragmente găsite prin investigaţiile ofidilior pentru patri
moniul cultural naţional în diverse dulapuri sau poduri prăfuite? Este 
neîndoielnic faptul că ele vor trebui să fie recu1Perate şi cercetate de 
către s:pecialişti, cu atît mai mult cu cit ele ne furnizează argumente ce 
nu mai pot fi astăzi tăgăduite. Pentru aceasta, ofidile judeţene pentru 
patrimoniul cultural naţional, în sarcina cărora se află şi evidenţa cărţii. 
trebuie să apeleze la numeroşi specialişti care pot conferi acţiuni de 
evidenţă a cărţii un caracter cu adevărat ştiinţific. 

De asemenea, cred că se impun de urgenţă discutate posibilităţile 

de preluare în custodie, de către muzeele judeţene, a unor bunuri cul
turale care nu se bucură de o stare de conservare adecvată. Intrată în 
regim muz·eal .sau bihliote<conomic, cartea veche sau rară se va putea 
bucura în egală măsură de condiţii optime de conservare şi securitate 
dt şi de atenţia plină de grijă a cercetătorilor. În acest sens, vă stăm 
lei dispoziţie. 

dr. ANDY Z. LEHRER 

Centrul de cercetări biol0gice, 
Universitatea „Al. I. Cuza" - Iaşi 

Aş dori să aduc unele precizări referitoare la o problemă pe care o 
consider de o deosebită seriozitate. La ora aictuală muzeele au devenit 
ver:itabile instituţii de cercetare de la oare, după cite am inţeles, se .cer 
lucruri importante sUJb aspect ştiinţific, de o calitate superioară şi, aşa 
cum se afirma aici, capabile de a ne furniza informaţii cit mai precise 
şi inedite. 

Totuşi, ar fi o greşeală să ascundem că, cel puţin în unele do
menii, şi mă refer în spedal la aictirvitatea din muzeele de ştiinţel•e na
tw-ii, nu întotdeauna muzeografii pot furniza cu mijloace proprii in
formaţii de icea mai bună calitate. ln bio1ogie, pentru a vă da un exem
plu, stabilirea unei rezervaţii natur:ale este un lucru ceva mai greu 
decît în arheologie. Poate greşesc în ce priv~te arheologia, dar vă asi
gur că în domeniul ştiinţelor naturii juistirficarea unei rezervaţii este 
foarte dificilă ! Un exemplu la îndemîna noastră poate fi chiar Delta 
Dunării, cea mai mare, mai importantă şi mai interesantă .rezervaţie 
cu val1oare internaţională din ţara noastră. Cu risicul de a vă nedumeri 
pot să afirm, în cunoştinţă de cauză, că Delta Dunării este încă insufi
cient cUilloscută. În afara citoriva rarită,ţi, cum ar lfi pelkanii, cormo
ranii sau cufunJdacul, caire se găsesc aici în chip de minune a ecologiei, 
nimeni nu ar putea să spună cu exactitate ce specii de peşti, sau insecte. 
ce specii de tăuni caJ""e, ca o paranteză să fie spus, reprezintă o cala
mitate pentru economi'a naţională, există aici. 
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